

TABLE OF CONTENTS

EDITORIAL

-  *Ilya T. Kasavin.* Migration: an interdisciplinary concept and its epistemological dimensions 8

PANEL DISCUSSION

-  *Amanda Machin, Nico Stehr.* On the power of scientific knowledge. Interview with Nico Stehr 19
- Ilya T. Kasavin.* Disciplinary classifications and normative regulation of science 23
- Tatiana D. Sokolova.* Computer Science: features of Russian classification 31
- Olga E. Stoliarova.* Philosophical approaches to classifications of sciences: biology 36
- Evgeniy V. Maslanov.* Engineering: aspects of the object field construction 43
- Alexandra A. Argamakova.* Socio – technical disciplines in scientific classifications 48

EPISTEMOLOGY AND COGNITION

-  *Yulia V. Shaposhnikova, Lada V. Shipovalova.* The demarcation problem in the history of science, or what historical epistemology has to say about cultural identification 52
- Sofia V. Pirozhkova.* The principle of participation and contemporary mechanisms of producing knowledge in science 67

LANGUAGE AND MIND

-  *Konstantin G. Frolov.* Metaphysics of correspondence: some approaches to the classical theory of truth 83

VISTA

-  *Petr S. Kusliy, Ekaterina V. Vostrikova.* Money for science: social-economical problems of funding scientific research 99
- Nikolai S. Rozov.* Epistemic authority: the error of ‘liberal protection’ and the value alternative 120

CASE STUDIES – SCIENCE STUDIES

-  *Ottmar Ette.* Alexander von Humboldt: nomadic thinking and living science 136
- Oleg Bernaz, Marc Maesschalck.* Subjectivity and normativity in the early Soviet Russian structuralism 155
- Sergei Yu. Shevchenko.* Citizen science: are people distinguishable from bacteria? 171

INTERDISCIPLINARY STUDIES

-  *Konstantin I. Belousov, Dmitriy A. Baranov, Elena A. Erofeeva.* Thematic and paradigm models of the concept system of science (a case study of advanced research in Russian linguistics) 184



ARCHIVE

- Alexander Yu. Antonovski. Social philosophy of science: German version. Friedrich Schleiermacher on the reformation of German university and the role of faculty of philosophy* 204

- Friedrich Schleiermacher. Chapters from «Gelegentliche Gedanken über Universitäten in deutschem Sinn Nebst einem Anhang über eine neu zu errichtende»* 215



BOOK REVIEWS

- Sergei P. Schavelev. Science in vivo* 236

ANNIVERSARIES

- Ludmila A. Markova* 242

- Horace Romano Harré* 244

СОДЕРЖАНИЕ

РЕДАКЦИОННАЯ СТАТЬЯ

	<i>Касавин И.Т.</i> Миграция: междисциплинарное понятие и его эпистемологические измерения	8
---	--	---

ПАНЕЛЬНАЯ ДИСКУССИЯ

	<i>Аманды Мэчин, Нико Штер.</i> О власти научного знания. Интервью с Нико Штером.....	19
	<i>Касавин И.Т.</i> Дисциплинарные классификации и нормативное регулирование науки	23
	<i>Соколова Т.Д.</i> Computer Science: особенности отечественного классифицирования	31
	<i>Столярова О.Е.</i> Философские подходы к классификациям наук: биология	36
	<i>Масланов Е.В.</i> Технические науки: особенности конструирования предметного поля.....	43
	<i>Аргамакова А.А.</i> Место социотехнических дисциплин в классификаторах научных направлений	48

ЭПИСТЕМОЛОГИЯ И ПОЗНАНИЕ

	<i>Шапошникова Ю.В., Шиповалова Л.В.</i> Проблема демаркации в истории науки, или что может сказать историческая эпистемология о культурной идентификации	52
	<i>Пирожкова С.В.</i> Принцип участия и современные механизмы производства знаний в науке.....	67

ЯЗЫК И СОЗНАНИЕ

	<i>Фролов К.Г.</i> Метафизика соответствия: некоторые подходы к корреспондентной теории истины	83
---	--	----

ПЕРСПЕКТИВА

	<i>Куслий П.С., Вострикова Е.В.</i> Деньги на науку: социально-экономические проблемы финансирования научного поиска	99
	<i>Розов Н.С.</i> Эпистемический авторитет: ошибка в «либеральной защите» и ценностная альтернатива.....	120

СИТУАЦИОННЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

	<i>Оттмар Этте.</i> Александр фон Гумбольдт: кочующая мысль и жизненная наука.....	136
	<i>Марк Массальк, Олег Берназ.</i> Субъективность и нормативность: ранний советский структурализм	155
	<i>Шевченко С.Ю.</i> Народная наука: отличимы ли люди от бактерий?	171

МЕЖДИСЦИПЛИНАРНЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

	<i>Белоусов К.И., Баранов Д.А., Ерофеева Е.А.</i> Тематическая и парадигмальная модели концептосферы науки (на материале перспективных исследований российской лингвистики)	184
---	---	-----



АРХИВ

<i>Антоновский А.Ю.</i> Социальная философия науки: немецкая версия. Фридрих Шлейермакер о реформе немецкого университета и роли философского факультета.....	204
<i>Шлейермакер Ф.</i> Из сочинения «Нечаянные мысли о духе немецких университетов»	215



ОБЗОРЫ КНИГ

<i>Щавелёв С.П.</i> Наука <i>in vivo</i>	236
--	-----

НАШИ ЮБИЛЯРЫ

<i>К 85-летию Л.А. Марковой</i>	242
<i>К 90-летию Рома Харре</i>	244